



DOI : 10.18572/1813-1190-2019-9-33-39

## Конституционно-правовые формы и способы реализации права народов на самоопределение

**Пономаренко А.Н.\***

**Цель.** Исследовать и определить формы и способы реализации права народов на самоопределение. **Методология:** общелогические методы: синтез, анализ, диалектика, историко-правовой. **Выводы.** Итак, полагаем, что: 1) проведение референдумов о самоопределении народов должно стать мощным и эффективным средством предотвращения роста сепаратистских настроений; 2) на современном этапе требует решения проблема выработки оптимального варианта института референдума о самоопределении народов. **Научная и практическая значимость.** Сформулированные автором выводы расширяют сферу научного знания в области института референдума и могут быть использованы законодательными органами государственной власти при совершенствовании законодательства, регламентирующего порядок организации и проведения референдумов в Российской Федерации как на федеральном, так и на региональном и местном уровне.

**Ключевые слова:** самоопределение народов, этнос, сепаратизм, референдум, референдумный процесс, независимость, автономия, Парламентская Ассамблея, Конституционный Суд Испании, Правительство Ирака.

## Constitutional Law Forms and Means of Exercising of the Peoples' Right to Self-Determination

**Ponomarenko A.N.\*\***

**Purpose.** To study and determine the forms and ways of realization of the right of peoples to self-determination. **Methodology:** general methods: synthesis, analysis, dialectics, historical and legal. **Conclusions.** So, we believe that: 1) the holding of referendums on self-determination of peoples should be a powerful and effective means of preventing the growth of secessionist sentiments; 2) at the present stage, the problem of developing the optimal variant of the institution of referendum on self-determination of peoples needs to be solved. **Scientific and practical significance.** The conclusions formulated by the author expand the sphere of scientific knowledge in the field of the referendum institution and can be used by the legislative bodies of state power to improve the legislation governing the organization and conduct of referendums in the Russian Federation both at the Federal and regional and local levels.

**Keywords:** self-determination of peoples, ethnic group, secession, referendum, referendum process, independence, autonomy, Parliamentary Assembly, the Constitutional Court of Spain, Government of Iraq.

\* **Пономаренко Александр Николаевич**, аспирант кафедры конституционного и муниципального права Юридического факультета Московского государственного университета (МГУ) имени М.В. Ломоносова, alexandr805@rambler.ru

\*\* **Ponomarenko Aleksandr N.**, Postgraduate Student of the Department of Constitutional and Municipal Law of the Law Faculty of the Lomonosov Moscow State University (MSU)

